
فیض ا... عرب سرخی مطرح کرد:
 آنچه موجب موفقیت می شود 

حمایت مردم است
دولت می تواند با بازگشت به مطالبات و انتظارات 

جایگاه خود را بازسازی کند

یک عضو شورای مرکزی سازمان مجاهدین انقلاب 
اسلامی  در بررسی فضای کنونی کشور و رابطه دولت- ملت 
اظهار داشت: مهم ترین مشکلی که امروز حاکمیت در برابر 
با مردم با آن مواجه است مسالًه کاهش اعتماد است.  کاهش 
اعتمادی که باعث می شود سخنان برخی  مسئولان از 
جانب جامعه مورد قبول قرار نگیرد. دستاورد های حتی 
اگر تأثیرگذار و مفید هم باشند، مورد استقبال عمومی قرار 
نگیرد. البته این روز ها دستاورد مثبتی که دولت بتواند به 
مردم عرضه کند وجود ندارد. ممکن است کسانی به برخی 
پول پاشی ها به عنوان دستاورد اشاره کنند که خودش عامل 
تورم و گران شدن کالاهاست؛ بنابراین اگر دولت بخواهد 
قدمی برای ترمیم اعتماد بردارد اولین اقدام بازگشت پاسخ 
مثبت به مطالبات و انتظارات مردم برای اعتماد عمومی است. 
وی افزود:  با یک نظرسنجی می توان بسیاری از مطالبات و 
انتظارات مردم را به دست آورد تا اگر بنای بازگشت به مردم 
جدی باشد، راهکار های لازم در نظر گرفته شوند. اما هیچ 
اتفاقی در راستای جلب اعتماد مردم نمی افتد. با نگاهی 
اجمالی به فضای صداوسیما می توان گفت نسبتی با عامه 
مردم ندارد و گویی همه چیز در جهت تمایل یک اقلیت است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب فضای حاکم بر مجلس و دولت 
با آنچه مورد انتظار و توقع جامعه است زمین تا آسمان فرق 
دارد. وی ادامه داد: نگاه حاکمیت را به اینترنت ببینید، نگاه 
به فضای مجازی ببینید تا بدانید اساسا آنچه در دست اجرا و 

اقدام است، نگرش های هستهِ سخت است. 

    »تحقق مطالبات مردم« را اصل بدانیم
فیض  ا... عرب سرخی عنوان کرد:  اساسا حاکمیت نماینده 
مردم است و باید منتخب مردم باشد و اقدام هایش باید در 
راستای مطالبات جامعه باشد. در واقع حکومت جز نمایندگی 
مردم موضوعیت و سرمایه ای ندارد و اگر فاقد این سرمایه 
باشد، تعریف حکومت و دولت درباره آن بلاوجه است. این 
اصل به عنوان امری پذیرفته شده در همه کشورهاست، حتی 
دولت هایی که منتخب مردم نیستند و خودشان را به مردم 
تحمیل کرده اند شعارشان این است که حمایت اکثریت 
جامعه را پشت سر خودشان دارند؛ بنابراین این حرف که 
»بی اعتمادی مردم به حاکمیت چه تبعاتی دارد« کاملا 
مشخص است. این چهره سیاسی اصلاح طلب گفت:  معتقدم 
حاکمیت می تواند با بازگشت به مطالبات و انتظارات جایگاه 
خود را بازسازی کند. البته به این شرط که »تحقق مطالبات 
نیم، نه اندیشه و تفکر و ایده آل های  مردم« را اصل بدا
شخصی، جمعی، گروهی را. آنچه می تواند دولت  و  مجموعه 
حاکمیت را موفق کند، در گام اول حمایت مردم و در گام 
دوم کارآمدی است. اما متاسفانه امروز با دولتی مواجهیم 
که در زمینه اجرایی تجربه اندکی دارد و به همین دلیل 
شاهد ناکارآمدی هایی در حوزه های اجتماعی، اقتصادی 
و...  هستیم.عضو شورای مرکزی حزب مجاهدین انقلاب 
اسلامی اظهار کرد: وقتی که  دولت به جای اینکه خودش را 
نسبت به مردم، جامعه، کشور و مطالبات مورد انتظار متعهد 
بداند، خودش را نسبت به اندیشه های جمعی و گروهی 
متعهد بداند، اتفاقی می افتد که امروز در کشور ما افتاده 
است. یعنی مطالبات مردم در رویکرد های انتخابی جایی 
ندارند. البته نه اینکه در شعار جایی نداشته باشد که در شعار 
خیلی هم پررنگ است و وعده ساخت یک میلیون مسکن 
در یکسال، وعده اصلاح بورس، تزریق ۳۰۰ میلیون دلار به 
بازار ارز و کاهش قیمت ارز، مهار تورم و کنترل گرانی و ایجاد 
شغل را می دهند و وعده های پرطمطراق دیگر! اما ذره ای 
از کدامیک از این وعده ها در عالم واقع اتفاق افتاده است؟ 
هیچکدام! ؛ بنابراین با این روند بی اعتمادی مردم به دولت 

مستقر  افزایش خواهد یافت.

بهشت  با  زاکانی  شفیعی:   مطهره   – ملی  آرمان 
خداحافظی می کند؟ این روزها انتقادات از شهردار تهران 
به اندازه ای است که برخی معتقدند او به زودی با شهرداری 
خداحافظی خواهد کرد. انتخاب هم چنین به این نارضایتی ها 
اشاره کرده که » بحران های جاری شهر تهران در دو سال 
اخیر جهش قابل توجهی داشته است. از خاموشی های معابر 
تا آلودگی هوا که موجب نارضایتی شهروندان پایتخت نشین 
از عملکرد شهرداری هاست.« حتی روز گذشته مهدی چمران 
در قامت رئیس شورای شهر تهران به بی اطلاعی این شورا 
از اقدام شهرداری برای به کارگیری نیروهای حجاب بان در 
مترو صحبت کرد وگفت:  »هر روز پیامک های زیاد به خود 
من زده می شود که در مترو بی حجابی است، اما آیا مترو مگر 
با خیابان فرق دارد؟! خیابان را درست کنید، مترو هم درست 
می شود. در این خصوص در شورا نظر خواهی نشده است، 
اما من می گویم تا نیروی انتظامی نباشد، گذاشتن این افراد 
در مترو به نتیجه نمی رسد، مگر اینکه نیروی انتظامی هم 
باشد.« یا 25 تیر ماه ناصر امانی ، عضو شورای اسلامی شهر 
تهران با بیان اینکه تغییرات گسترده در میان مدیران رده 
اول شهرداری باعث شده است که عملا موجی از بی ثباتی در 
بدنه شهرداری های مناطق و سازمان ها و شرکت های تابعه 
شهرداری تهران حاکم شود ، گفت : »این موضوعی است که 
اعضای شورا تا به حال چند بار تذکر داده اند، اما ظاهرا گوش 
شنوایی در شهرداری وجود ندارد.«در همین راستا علی اصغر 
قائمی، عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر تهران هم انتقاداتی را به زاکانی وارد دانست؛» متوسط 
عمر مدیران شهرداری از ابتدای سال ۱۴۰۱ تقریبا ۹ ماه است 
که نشان می دهد مجموعه شهرداری تهران هنوز و بعد از 
حدود دو سال از استقرار مدیریت جدید به ثبات مدیریتی که 
لازمه بهره وری است، نرسیده است، از این رو، به شهردار تهران 
تذکر داده می شود با توجه به زمان اندک باقی مانده از این 
دوره مدیریتی، به فکر ثبات مدیریت کارآمد باشید و نه تغییر 
مکرر سرپرست ها تا بتوان در انتهای دوره مسئولیت کارنامه 
قابل قبولی را به مردم شریف تهران ارائه داد؛ به بیان شیوای 
َّها  حضرت امیرالمؤمنین علی علیه السلام: »اغِتَنِمُوا الفُرَص، فَانِ

حاب.« تمَُرُّ مَرَّ السَّ

    فیش های حقوقی چه شد؟
در موضوعی دیگر چندی پیش انتشار فیش حقوقی ۱۰۶ 
میلیون تومانی یکی از مدیران سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری تهران باعث انتقاداتی شد که پرویز سروری، نایب 
رئیس شورای شهر به کمک شهرداری آمد و توضیح داد: »درباره 
فیش حقوقی اخیر نیز رضا شرفی، مدیرعامل سازمان مدیریت 
پسماند این طور توضیح داده است که 5۷ میلیون تومان از رقم 
۱۰۶ میلیون تومانی درج شده در این فیش مربوط به معوقات 
چهارماه ابتدایی سال ۱۴۰۱ بوده و حقوق ماهیانه فردی که 
فیش او منتشر شده، در مرداد سال گذشته ۴۹ میلیون تومان 
بوده است.« پس از توضیحات سروری این سوال مطرح شد که 
چرا یکی از مدیران میانی شهرداری تهران، هر ماه باید به اندازه 
سقف تعیین شده توسط مجلس حقوق بگیرد؟  مجلس شورای 
اسلامی سقف قانونی دریافتی ماهانه را در سال ۱۴۰۱، حدود 
۴۹ میلیون تومان و در سال ۱۴۰2 حدود 55 میلیون تومان 
تعیین کرده است و بیشتر فیش های حقوقی منتشرشده مربوط 
به کارکنان شورا و شهرداری، پایین تر از این ارقام بوده است، اما 
بازهم پرداخت حقوق های ۴5 تا 5۰ میلیون تومانی به برخی 
کارکنان و مدیران شهری پایتخت، آن هم در شرایطی که 
همچنان بعضی کارگران شهرداری تهران کمتر از ۱۰ میلیون 
تومان حقوق می گیرند، این سوال را در ذهن کارگران شهرداری 
و سایر شهروندان به وجود آورده است که آیا در شهرداری تهران 

تبعیضی در پرداخت حقوق ها وجود دارد؟ 

    اصولگرایان علیه شهردار اصولگرا
اقدامات زاکانی حتی سبب انتقاد اصولگرایان از او نیز شده 
است به نحوی که در دی ماه سال گذشته سایت فرارو به این 
اظهارت زاکانی که »به مردم می گویم که به سراغ خرید دلار 
نروند، چون حتما قیمت دلار پایین می آید و در این زمینه این 
مردم هستند که متضرر می شوند. با پاس کاری نمی توان مشکل 
آلودگی هوا و ترافیک را حل کرد « اشاره کرد ونوشت:» اشاره 
شهرداری تهران به »پاس کاری« در زمینه مدیریت آلودگی 
هوا در حالی است که شهرداری تهران همین امروز و در یکی 
از آلوده ترین روزهای تهران بلیت های اتوبوس و مترو را نیم بها 
نکرده است. پیش تر شورای شهر تصویب کرده بود که قیمت 

بلیت اتوبوس و مترو در روزهای آلوده باید نیم بها محاسبه 
شود«حتی نرجس سلیمانی هم از اقدامات زاکانی ناراضی 
است و می گوید:» در حوزه حمل و نقل زمینی در حال حاضر 
۳ دستگاه اتوبوس ۳ کابین در پارکینگ اتوبوسرانی سال هاست 
خاک می خورد و بوی نویی از صندلی های این اتوبوس ها به مشام 
می رسد. این سرمایه و منابع شهر هستند. این چه سیستمی 
است که از این اتوبوس ها استفاده نمی کند ولی می خواهد 
اتوبوس برقی با تکنولوژی روز را وارد سیستم حمل و نقل کند؟« 
در ابتدای سال خبر آمد در شرایطی که شهرداری تهران همواره 
هر گونه تراکم فروشی را تکذیب کرده بود ، مصطفی میرسلیم، 
نماینده مجلس و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در نامه ای 
سرگشاده خطاب به علیرضا زاکانی، شهردار تهران انتقادات 
تندی را علیه عملکرد شهرداری در این حوزه مطرح کرده است.

    زاکانی یک گام تا استیضاح 
احمد حکیمی پور، نماینده دوره اول و چهارم شورای شهر 
تهران، درباره لزوم استیضاح شهردار تهران گفت: ثبات در 
مدیریت شهری به نفع شهر است، کار های اساسی در تهران در 
زمان کسانی انجام شده است که ثبات داشته اند. اما باید شرایط 
را سنجید، یعنی گا ها به نقاطی می رسیم که اعضای شورای شهر 
با اختیارات خود می توانند شهردار را استیضاح کنند. در تهران 
فقط یک دوره استیضاح داشتیم و آن هم دوره اول بود. در هر 
صورت شورا می تواند به سمت استیضاح شهردار برود، اما باید 
با حساب و کتاب به آن سمت حرکت کند. اگر استیضاح رای 
نیاورد یک تلاطم در ساختار شهرداری ایجاد می کند و آسیب آن 
به چشم مردم شهر می رود.  دیروز علی اعطا، عضو سابق هیأت 
رییسه شورای شهر تهران نوشت: عملکرد حضرات در حادثه 
منطقه۱۹ هرجا تاسف برانگیز بوده باشد، در یک جا غبطه برانگیز 
است؛ فرار به جلو در اظهارنظر های رسمی! یکی می گوید از 
تخریب ساخت وساز های غیرمجاز عقب نشینی نخواهیم کرد. 
دیگری می گوید در تخریب، گاهی ساختمان های مجاور 
فرو می ریزد. همچنین در روز گذشته توییت کنایه آمیز رضا 
رشیدپور درباره مدرک تحصیلی زاکانی در توییتر فراگیر شده 
است.رضا رشیدپور نوشت:»چه افتخاری بالاتر از اینکه شهردار 

هیچکدام از شهرهای جهان مدرک پزشکی هسته ای ندارد.«
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دستغیب: 
با بنگاهداری دولت مخالفیم 

رئیس کل دیوان محاسبات با تاکید بر اینکه در نظارت ها 
پیگیر مردمی سازی اقتصاد هستیم، گفت: این نهاد نظارتی 
در فرآیند رسیدگی ها همواره حامی بخش خصوصی و رشد 
تولید است. سیداحمدرضا دستغیب در نشست با حسابرسان 
معاونت فنی و حسابرسی اموراقتصادی و زیربنایی دیوان 
محاسبات با قدردانی از تلاش های کارکنان این معاونت به 
ویژه در تهیه و تدوین تفریغ بودجه اظهار داشت: یافته های 
دیوان محاسبات کمک می کند تا مسئولان برای حل مسائل 
کشور مشکلات را بهتر بشناسند چرا که این نهاد نظارتی، با 
اعداد و ارقام سروکار دارد و در بخش های مختلف مصادیق را 
اعلام می کند. هدف ما در نظارت ها و حسابرسی ها، مچ گیری 
مدیر و مسئول نیست، بلکه ضمن پیشگیری به دنبال 
برطرف کردن مشکلات در جامعه هستیم. رئیس کل دیوان 
محاسبات کشور به واگذاری ها در دو دهه اخیر اشاره کرد و 
گفت: بر این باوریم که بخشی از این واگذاری ها واقعی نیست 
و به جای اینکه مردمی سازی اقتصاد صورت پذیرد متاسفانه 
واگذاری ها از دولت به سمت شبه دولتی ها سوق داده شده 
است و مشکلات بیشتری را برای کشور ایجاد کرده است. 
دستغیب با بیان اینکه ما مخالف بنگاهداری و شرکت داری 
دولت هستیم، گفت: مقاومت های دیوان محاسبات در برابر 
برخی تصمیم گیری ها به خاطر حفظ منافع و سرمایه مردم 
است. وی با بیان اینکه امروز باید سهم بخش خصوصی، 
تعاونی ها، شرکت های دولتی ها و شبه دولتی در اقتصاد کشور 
شفاف سازی شود، افزود: متاسفانه برخی شرکت ها که در ذیل 
بانک ها و صندوق ها شکل گرفته از نظارت فرار می کنند اما 
دیوان محاسبات از رسالت خود کوتاه نیامده و این تخلفات را 
از طریق دادسرا و در کمترین زمان ممکن رسیدگی می کند. 
در این نشست محسن برزوزاده معاون فنی و حسابرسی امور 
اقتصادی و زیربنایی نیز به ارائه گزارشی از اقدامات صورت 

گرفته از جمله نحوه نظارت بر جریان منابع مالی پرداخت. 

خبـــــر

ذره بین

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید اگر کسی نوع مواجهه 
دولت سیزدهم و مجلس یازدهم را از ابتدای همکاری تاکنون 
و حتی پیش از آن در قالب یک جریان سیاسی به تماشا 
می نشست و عقد اخوت و برادری این دوقوه را می دید؛ 
امروز از نوع مواجهه بهارستان و پاستور متعجب می ماند که 
چطور می شود دولت و مجلسی که ماه ها به هم نرد دوستی، 
هم آوایی و همگرایی می باختند امروز این چنین در مقابل 
هم بایستند. هر چند که این روند هم برای امروز و دیروز 
نیست و نگاهی به صف طویل تغییرات در دولت سیزدهم 
سیدابراهیم رئیسی نشان می دهد که بخشی از رویکرد قانونی 
و نظارت محور مجلس شاید به عملکرد دولت و وزرایش 
بازمی گردد که تا امروز با ثبت 5 استعفا، یک استیضاح و یک 
برکناری آن هم صرفا در میان وزرا رکورددار تغییرات در 
دولت های پس از انقلاب باشد. چه اینکه به جز وزرا ۴ معاون 
رئیس جمهور از جمله سورنا ستاری، معاون سابق علمی 
و فناوری رئیس جمهور، محسن رضایی، معاون اقتصادی 
رئیس جمهور، مسعود میرکاظمی،  معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان برنامه  و بودجه و در نهایت صولت مرتضوی 
معاون اجرایی سابق رئیس جمهور  نیز طی 2 سال گذشته از 
دولت کنار رفته اند. هر چند که به جز ستاری بقیه افراد کنار 
رفته در بخش های دیگری از دولت یا حاکمیت به کار گرفته 
شده اند. این در شرایطی است که تازه نیمی از عمر دولت 
باقی است اما روند امور و عملکردها و همچنین نوع مواجهه 
نمایندگان مجلس با دولتی ها بیانگر این نکته است که قدر 
مسلم بازهم باید منتظر تغییرات در دولت باشیم حداقل این 
تغییرات از سوی مجلس می تواند با استیضاح همراه باشد و وزرا 
را از قطار دولت پیاده کنند. هر چند که برخی معتقدند وزرای 
مستعفی دولت نیز به جهت فشارهای موجود از سوی مجلس 
و احتمال بالای استیضاح در دقیقه نود با استعفا کنار رفتند تا 
استیضاح نشوند. حال باید دید در هنگامه ای که زمان چندانی 
هم تا پایان دوران چهارساله مجلس باقی نمانده است نوع 
مواجهه دولت و مجلس چگونه خواهد بود. آیا همچنان شاهد 
احضار وزرا به مجلس برای سوال یا احتمالا استیضاح خواهیم 
بود یا اینکه در سال آخر مجلس؛ بهارستان نشینان به یک 

رویکرد منطبق و هماهنگ با دولت خواهند رسید.   

   سوال از وزیر
روز گذشته بود که در جریان نشست علنی مجلس سوال 
محمود احمدی بیغش، نماینده شازند از امین حسین رحیمی، 
وزیر دادگستری مطرح شد و بیغش در سوالی از رحیمی وزیر 
دادگستری دخالت در روند رسیدگی به پرونده قضائی را مغایر 
با اصل ۱۶۸ قانون اساسی دانست و در توضیح سوال خود 
خطاب به وزیر دادگستری گفت: چه کسانی در پشت صحنه، 
دفاع علنی از جریانی کردند که دارای ابعاد پنهان زیادی در 
ایجاد رانت و به تله انداختن مومنان به روش های زننده و 
باطل هستند. آیا شأن وزارت و اختیارات تعریف شده در قانون 
اساسی و اساسنامه وزارت دادگستری به وزیر اجازه  ورود به 
چنین موضوعات ابهام برانگیزی را می دهد؟ احمدی بیغش 
خاطرنشان کرد که اظهارنظر مقامات باید به گونه ای باشد 
که دستاویزی و مجوزی برای استمرار خطا و غلط واضح برای 
خطاکاران جسور و گستاخ نشود. عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی محلس همچنین مدعی شد: طبق اعلام 
قوه قضائیه، فردی شروع به قتل عمد کرده، یک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون تومان رشوه داده و ضرب و جرح داشته، بعد چنین 
فردی ضمانت شده؛ وزیر دادگستری به این موارد پاسخ دهد.

   مطرح کردن اتهام قابل تعقیب قضایی است
در ادامه جلسه پس از صحبت ها و طرح سوال احمدی 
بیغش، نماینده شازند از وزیر دادگستری؛ امین حسین 
رحیمی اظهار داشت: این سوال برای مجلس مبهم است و 
برای نمایندگان روشن نیست در کدام پرونده دخالت شده 
است اما چون در کمیسیون بحث شده بنده منظور سوال 
کننده را می دانم. مطابق با اصل ۱۶۰ قانون اساسی وظیفه 
وزیر دادگستری ارتباط بین قوه قضائیه با دولت و مجلس است. 
در موضوع سوال کننده یکی از نمایندگان مجلس که نماینده 
عزیزی است از من تقاضا کرد تا به همراه موکل خود که یک 
تولیدکننده بسیار خوشنام و پدری ۷5 ساله بوده و بیش از 5۰ 
تقدیرنامه در دولت های مختلف گرفته است به ملاقات رئیس 

مجتمع قضائی برود تا توضیحاتی پیرامون مشکل ایجاد شده 
برای پسر این پدر ۷5 ساله ارائه کند. ما نیز وقت ملاقات را با 
رئیس مجتمع تنظیم کردیم نه این که پیش قاضی پرونده 
بروند. اگر نماینده مجلس هم نمی خواست و خود تولیدکننده 
درخواست می کرد ما این وقت را برای تولیدکننده می گرفتیم. 
ما هیچ گونه دخالتی در روند پرونده نداشتیم و صرفا وقت 
ملاقات گرفتیم. وزیر دادگستری ادامه داد: بنده اجازه ندارم 
نوع اتهام را بیان کنم چرا که پرونده در حال دادرسی است 
وگرنه توضیحاتی را می دادم. هیچ گونه دخالتی در پرونده 
قضائی نشده است بلکه سیاست قوه قضائیه به شنیده شدن 
صدای مردم است. مساله آقای احمدی بیغش این است که با 
یکی از تولیدکنندگان بسیار خوب کشور از زمانی که نماینده 
شدند درگیر شده است. آقای بیغش حق نداشت که اتهام را 
مطرح کند و اکنون به عنوان افترا قابل تعقیب قضائی است 
چرا که پرونده در مرحله دادسرا قرار دارد. مساله این است که 
یک واحد پتروشیمی در حوزه انتخابیه ایشان در دولت دهم 
مجوز گرفت و در دولت یازدهم و دوازدهم شروع به کار کرد و 
فاز اول آن اکنون به بهره برداری رسیده است. بیش از ۱5۰۰ 
میلیارد تومان نیز در این پرونده هزینه شده است اکنون آقای 
بیغش اصرار دارد که این کارخانه باید جمع شود و تمام راه را 
رفته است. وی تصریح کرد: سوال بنده این است آقای بیغش 
چرا با تولید دعوا دارید؟ در این پروژه بیش از ۱5۰۰ میلیارد 
تومان هزینه شده است. استناد آقای بیغش این است که این 
پتروشیمی آلودگی ایجاد می کند، اما دو بار این موضوع را از 
سازمان محیط زیست دنبال کرده و هر دو بار به صورت کتبی 

اعلام شده که مشکل زیست محیطی ندارد.   

  کارت زرد به وزیر
 پس از طرح سوال نماینده شازند از وزیر دادگستری و 
همچنین توضیحات وزیر، توضیحات رحیمی به رأی گذاشته 
شد که در نهایت نمایندگان با ۸۰ رای موافق، ۱۴۰ رای 
مخالف و ۱۸ رای ممتنع از مجوع 2۳۸ رای، توضیحات وزیر 
را قانع کننده ندانستند و به این ترتیب، وزیر دادگستری از 

مجلس، کارت زرد گرفت. 

»آرمان ملی« برخورد دولت و مجلس را بررسی می کند

کارت زرد  دیگر بهارستان به پاستور
      نوبت به رحیمی رسید

سخنگوی شورای نگهبان:

»پیش  ثبت نام« انتخابات مجلس 
را یک اعلام آمادگی می دانیم

سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به آغاز 
مرحله پیش ثبت نام انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس گفت: پیش ثبت نام را یک 
اعلام آمادگی می دانیم و مبنای ما ثبت نام 
نهایی است. هادی طحان نظیف درباره آغاز 
مرحله پیش ثبت نام انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
مرحله پیش ثبت نام آغاز شد و خوشبختانه 
شاهد استقبال خوب مردم و متقاضیان 
بودیم. وی تعداد پیش ثبت نامی ها را که 
در روز نخست طبق اعلام وزارت کشور 
۷ هزار و ۷۰۰ نفر بود، شایان توجه و قابل 
تقدیر ارزیابی کرد و گفت: اگرچه مرحله 
پیش ثبت نام طبق قانون جدید انتخابات 
مجلس، برای نخستین بار انجام می شود، 
اما تعداد ثبت نام هایی که در دوره های 
گذشته در چند روز انجام می گرفت، امسال 
به صورت الکترونیکی در یک روز به عنوان 
لبته مجدد  پیش ثبت نام انجام گرفت. ا
یادآور می شوم که این ثبت نام، نهایی 
نیست و پیش ثبت نام است. سخنگوی 
شورای نگهبان در ادامه از استقبال مردم 
و داوطلبان در روز نخست پیش ثبت نام 
قدردانی کرد و ادامه داد: همانگونه که قبلا 
هم عرض کرده ایم شورای نگهبان از حضور 
همه سلایق در چارچوب قانون استقبال 
می کند و امیدواریم که از گروه ها و سلایق 
سیاسی مختلف در بین متقاضیان باشند. 
طحان نظیف سپس به سوال مجری این 
برنامه در خصوص اینکه آیا شورای نگهبان 
در این مرحله از انتخابات ورود خواهد 
داشت؟ عنوان کرد: ما بر فرآیند اجرای 
فرآیندها  سایر  همچون  ثبت نام  پیش 
نظارت خواهیم کرد، اما در این مرحله وارد 
بحث »بررسی صلاحیت« نخواهیم شد. 
شورای نگهبان پس از انجام ثبت نام های 
نهایی که از تاریخ 2۷ مهر لغایت ۳ آبان 
خواهد بود، به بررسی صلاحیت ها خواهد 
پرداخت که این کار ابتدا در هیات های 
اجرایی، نظارت استانی و سپس در شورای 
نگهبان به عنوان مرجع بررسی نهایی انجام 
خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: در مرحله 
پیش ثبت نام صرفا مدارک شکلی و عینی 
توسط مراجع ذیربط همچون وزارت علوم، 
حوزه های علمیه، سازمان ثبت احوال، 
وزارت امور خارجه و قوه قضائیه مورد 
بررسی قرار می گیرد که این مدارک مربوط 
 . . به هویت، تحصیل، پیشینه کیفری و.
است. آن مدارک مورد صحت سنجی قرار 
می گیرد. پیش ثبت نام را یک اعلام آمادگی 
می دانیم و مبنای ما ثبت نام نهایی است. 
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
سوال دیگر مجری این برنامه درخصوص 
اینکه منظور از »گواهی معتبر و مورد تایید 
بالاترین مقام نهاد یا موسسات مربوط 
مبنی بر داشتن حداقل 5 سال سابقه 
فعالیت اجرایی یا آموزشی یا پژوهشی 
یا قضائی در یک یا همه آن ها در بخش 
دولتی، عمومی یا غیرعمومی در هنگام 
ثبت نام« که در ماده 5۷ قانون اصلاح 
نتخابات مجلس آمده  موادی از قانون ا
است، بیان داشت: آنچه در قانون به کار 
رفته عام است و خیلی از حالت ها را شامل 
می شود. ما هنوز در شورای نگهبان درباره 
این موضوع بحث و گفت وگویی نداشتیم و 
به موقع آن را مورد بررسی قرار خواهیم داد. 
وی افزود: حدود دو سه روز پیش جلسه ای 
در مجلس شورای اسلامی برگزار شد که 
بتدا پیشنهاد  یکی از نمایندگان گفت ا
داده شد تا »سابقه مدیریتی« قید شود، 
اما در نهایت تصمیم گرفته شود عنوان 
»سابقه فعالیت« قید شود. به نظر می رسد 
واژه فعالیت عام است. طحان نظیف در 
بخش پایانی صحبت هایش این نکته را هم 
یادآور شد، کسانی که در این مرحله ثبت نام 
می کنند طبق قانون »متقاضی« به حساب 
می آیند و افراد پس از اینکه مدارکشان 
صحت سنجی شود و ثبت نام نهایی را 
انجام بدهند »داوطلب« می شوند. شورای 
نگهبان صلاحیت داوطلبان را بررسی 
خواهد کرد و افراد تایید شده »نامزد« 
نتخابات تلقی خواهند شد. سخنگوی  ا
شورای نگهبان بار دیگر از مشارکت مردم 
در مرحله پیش ثبت نام ابراز خرسندی 
کرد و ادامه داد: امیدواریم این طلیعه، 
نشانه ای مبنی بر تحقق راهبرد مشارکت 
در انتخابات ۱۴۰2 طبق فرمایش مقام 
معظم رهبری باشد و در روز ۱۱ اسفند 
۱۴۰2 شاهد برگزاری انتخابات پرشوری 

باشیم.

زاکانی  با بهشت 
خداحافظی می کند؟

اصولگرایان در صف نخست انتقاد از شهردار تهران 

کنایه علی اعطا به شهرداری تهران: 
عملکردتان هرجا تاسف برانگیز باشد، در 

فرار به جلو غبطه  برانگیز است!


